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حدادعادل: 
امريكا به اين تصور رسيده  كه با  فشار به نتيجه مي رسد

مش�اور عالي رهبر معظ�م انقاب اس�امي با اش�اره به اق�دام اخير 
امريكا در توقي�ف اموال اي�ران، اين اق�دام را نقض برجام دانس�ت و 
گفت که بايد مجلس درباره اقدام متقابل از وزير خارجه س�ؤال کند. 
غلامعلي حدادعادل در گفت و  گو با تسنيم درباره عکس العمل دولت در مقابل 
بدعهدي امريکا گفت: بايد مطابق قانوني که خودشان)دولت( امضا کردند، 
عمل کنند. وي درب��اره توقيف 2 ميليارد دلاري اموال مردم ايران توس��ط 
امريکايي ها متذکر شد: اينگونه موارد اثبات فرمايشات رهبر معظم انقلاب 
اسلامي اس��ت که فرمودند ما اعتمادي به امريکايي ها نداريم و آنها با اين 
عمل شان ثابت کردند که حق با رهبري است. مشاور عالي رهبر معظم انقلاب 
اسلامي در پاسخ به سؤالي مبني بر اينکه آيا اقدام اخير امريکايي ها نقض 
برجام است، اظهار داشت: عمل آنان نقض برجام محسوب مي شود. رئيس 
فراکسيون اصولگرايان مجلس درباره اقدام متقابل دولت و مجلس ايران عليه 
امريکا متذکر شد: اقدام متناظر دست دولت است و مجلس هم بايد با توجه 
به اختياراتش به وظيفه خود عمل و از وزير امور خارجه در اين خصوص سؤال 
کند که تاکنون چه اقدامي کرده است. وي در خاتمه گفت: اگر امريکايي ها 
بدانند ما در مسيري که مقام معظم رهبري تعيين کرده است حرکت و به آنان 
اتکا و اعتماد نمي کنيم فشارها را برمي دارند چون آنها تصورشان اين است که 

با فشار به نتيجه مي رسند. 

كساني كه »مرگ بر امريكا« را منع مي كنند
 دنبال تغيير ريل انقلاب هستند

کس�اني که قص�د دارن�د ري�ل انق�اب را ع�وض کنن�د مي گويند 
ب�ه م�ردم بگويي�د ک�ه ديگ�ر م�رگ ب�ر امري�كا نگوين�د. 
به گزارش تس��نيم، آيت الله سيداحمد خاتمي، عضو هيئت رئيسه مجلس 
خبرگان رهبري عصر ديروز در مراسم بزرگداشت مقام معلم در دانشگاه عالي 
دفاع ملي اظهار داشت: کشور به عالمان متعهد و متخصص نياز دارد و دانشگاه 

عالي دفاع ملي يکي از مجموعه هاي پرورش عالمان اين چنيني است. 
عضو هيئت رئيسه مجلس خبرگان رهبري مسئله جهت گيري علوم را مهم 
ارزيابي کرد و گفت: از ديدگاه قرآن خيلي ارزش دارد که راه و مسير را براي 
انسان مشخص کند. آموزش و پرورش، آموزش عالي و دانشگاه ها بايد در اين 
سمت و جهت گيري باشند و آن را دنبال کنند. عضو هيئت رئيسه مجلس 
خبرگان رهبري با بيان اينکه کس��اني در پي آن هستند که ريل انقلاب را 
عوض کنند و آن را به يک سمت و سوي پرخطر هدايت کنند، خاطرنشان 
کرد: از عيد فطر سال گذشته تا به امروز مقام معظم رهبري بيش از 100 بار 

کلمه نفوذ را گفته اند. 
رهبري بارها هشدار دادند که دشمنان قصد تغيير ريل انقلاب را دارند. وي 
تأکيد کرد: ريل انقلاب از آغاز تاکنون ريل نفرت از استکبار بوده است و کساني 
که قصد دارند ريل انقلاب را عوض کنند مي گويند به مردم بگوييد که ديگر 
مرگ بر امريکا نگويند. آيت الله خاتمي افزود: ريشه مرگ بر امريکا از 37 سال 
پيش کاشته شده است. تاکنون نفوذ امريکا 37 برابر نشده، اما شيطنت آن 
37 برابر بيشتر شده است. خطيب موقت نماز جمعه تهران با تأکيد بر اينکه 
برخي ها که مي گويند »مرگ بر امريکا نگوييم«، قصد تغيير ريل انقلاب را 
دارند، گفت: رسالتي که علم رشد آور دارد، اين است که هر کس در جايگاه 

خود روشنگري هاي لازم را داشته باشد. 

9 الزام مجلس براي افزايش توان دفاعي كشور
مجلس شوراي اسامي به منظور افزايش توان دفاعي کشور در تراز قدرت 
منطقه اي و تأمين منافع و امنيت ملي، الزامات نه گانه اي تصويب کرد. 
به گزارش خبرگزاري صداوسيما، اين الزامات عبارتند از: 1- ارتقاي توان 
بازدارندگي از طريق: الف(توسعه و افزايش توان توليدي موشکي، ب(توسعه 
و تقويت توان پدافند هوايي در سطوح مختلف برد کوتاه، متوسط و بلند، پ(

توسعه و به روزرساني شبکه هاي ارتباطي امن با هدف استقرار کامل سيستم 
فرماندهي و کنترل، ت(هوش��مند و متحرک سازي تمامي سيستم هاي 
تسليحاتي متناسب با تهديدات، ث(تحقيق، طراحي و توليد اقلام مورد 
نياز براي مواجهه و تقابل با گروه هاي مس��لح تروريستي، ج(توسعه توان 
دريايي از طريق تجهيز نيروهاي دريايي به سلاح هاي پيشرفته، چ(توسعه 
و تقويت توان جنگ الکترونيک. 2- اصلاح س��اختار بودجه اي نيروهاي 
مسلح و افزايش سهم تقويت بنيه دفاعي از بودجه دفاعي و 3- تهيه و اجراي 
طرح آمايش و نوسازي زيرساخت هاي صنايع دفاعي و مراکز آموزشي و 
نظامي نيروهاي مسلح در طول برنامه و انتقال پادگان ها به خارج از شهرها 
با اختصاص زمين و تغيير کاربري مناسب پادگان ها به منظور تأمين اعتبار 
مورد نياز براي احداث مراکز جديد و تأمين اعتبار لازم از طريق تخصيص 
وام براي دوران ساخت. 4- ارتقاي کيفيت مراکز آموزشي نيروهاي مسلح 
براي تربيت نيروهاي کارآمد. 5- صرفه جويي و بهينه سازي موارد هزينه 
از جمله در حوزه هاي انرژي، آب و برق نيروهاي مسلح، 6- تأمين و توسعه 
نيروي انساني و زيرساخت هاي نرم افزاري، س��امانه هاي دفاعي زميني، 
تجهيزات و تأسيسات در پاسگاه هاي مرزي و تخصصي متناسب با مناطق 
مورد تهديد، 7- اجراي طرح هاي انسداد مرز در مناطق مرزي با توجه به 
شرايط اقليمي مناطق با استفاده از سامانه هاي رهگير هوشمند و در اختيار 
دادن توان اطلاعاتي واجا براس��اس طرح هاي مصوب ستاد کل نيروهاي 
مسلح، 8- زمينه س��ازي براي به کارگيري نيروي بسيجي بومي و توسعه 
مشارکت مردم مرزنشين در کنترل و تأمين امنيت مرزها، 9- ارتقاي منزلت  

اجتماعي  و معيشت  کارکنان  نيروهاي  مسلح. 

بررسي گزارش وزارت خارجه 
درباره برجام در مجلس

س�خنگوي کميس�يون امني�ت مل�ي و سياس�ت خارج�ي مجلس 
ش�وراي اس�امي از بررس�ي عملكرد س�ه ماهه وزارت امور خارجه 
در م�ورد برج�ام در جلس�ه امروز عص�ر اين کميس�يون خب�ر داد. 
نوذر شفيعي روز گذشته در گفت وگو با ايرنا افزود: وزارت امور خارجه بنا بود 
در موعد مقرر گزارش عملکرد سه ماهه برجام را به کميسيون امنيت ملي ارائه 
کند که اين گزارش به موقع ارائه شد ولي به دليل آنکه نمايندگان مشغول 
بررسي لايحه بودجه سال 95 کل کشور بودند، بررسي آن در کميسيون به 
تعويق افتاد. وي افزود: از اين رو بنا شده فردا)امروز( گزارش عملکرد سه ماهه 
وزارت امور خارجه در مورد برجام در کميسيون قرائت و بررسي شود و اعضا 
در اين رابطه نظرات خود را ارائه مي کنند. سخنگوي کميسيون امنيت ملي 
و سياست خارجي با اشاره به اينکه بررس��ي اين گزارش يک روزه به پايان 
نخواهد رسيد، گفت: ما بررسي هاي لازم را انجام خواهيم داد و جمع بندي 
نهايي را ظرف سه ماهه آينده به جلسه علني مجلس ارائه مي کنيم. شفيعي با 
اشاره به اينکه محمدجواد ظريف، وزير امور خارجه در جلسه اين کميسيون 
حضور ندارد، گفت: ممکن است در جلسات آتي از مقامات وزارت خارجه براي 
اظهارنظر در مورد اين گزارش دعوت کنيم. وي تأکيد کرد: ما براي بررسي اين 

گزارش از ساير نهادها و دستگاه ها نيز دعوت خواهيم کرد. 
 

كبري آسوپار

رياست عارف بر مجلس، هدف يا وسيله؟!

جوادلاريجاني:برخيبرايزشتيزداييازرفتارامريكاتلاشميکنند

ولايتی:اجازهنمیدهیمامريكابهحقوقملتايراندستاندازیکند

دبير س�تاد حقوق بش�ر قوه قضائيه با بيان اينكه عده اي تاش 
مي کنند از رفتار امريكا زشتي زدايي کنند، گفت: اينكه برخي ها 
تاش مي کنند از رفتار امريكا زشتي زدايي کنند درست نيست 
و ما مس�ئول رفتارهاي بي اعتمادس�از دولت امريكا نيس�تيم. 
محمدجواد لاريجاني، دبير ستاد حقوق بشر قوه قضائيه در گفت وگوي 
ويژه خبري شبکه2 سيما گفت: به زودي پاس��خ جدي به اين موارد 
خواهيم داد و امريکا را در عرصه حقوق بشر رسوا خواهيم کرد، کشوري 
که نماد ضديت با حقوق بشر است، نمي تواند منادي حقوق بشر باشد. 
امريکا از رژيم هاي کودک کش در منطقه حمايت مي کند و آنها را شريک 
راهبردي مي داند. وي افزود: ادعاي امريکا درباره حقوق بشر فکاهي ترين 
پديده قرن است و ما پاسخ مفصلي آماده کرده ايم که منتشر مي شود.  
معاون قوه قضائيه در امور بين الملل درباره رأي دادگاه امريکايي هم 
تأکيد کرد: امريکا در رأي دادگاه اخير خود به سرقت خياباني دست زده 
و فقط ايستادگي ايران است که مي تواند آنها را سرعقل آورد. وي تصريح 
کرد: در اين پديده بايد همه ما يقه دزد را بگيريم و ضمن آسيب شناسي 

رفتارها، عبرت هاي لازم را هم اخذ کنيم. 
   نبايد با امريكايي ها معامله پيش فروش مي کرديم

لاريجاني تصريح کرد: درس مهم اين رفتار امريکا اين است که به هيچ 
وجه نمي شود به آنها اعتماد کرد و کيف قاپي امريکايي ها، رفتار زشت و 
زننده اي است و هر جا منافع ما را مي بيند نمي تواند خويشتنداري کند 

اما برخي هم در داخل نبايد دزد را رها کنند و عده اي را زير سؤال ببرند. 
وي افزود: اينکه برخي ها تلاش مي کنند از رفتار امريکا زشتي زدايي 
کنند، درست نيست و ما مسئول رفتارهاي بي اعتمادساز دولت امريکا 
نيستيم و متأسفانه اين عدم توازن در رفتار امريکا ديده مي شود و در 
حالي که ما در برجام همه تعهدات معظم را به صورت نقدي امضا کرديم 
اما آنها مي خواهند قطره قطره تحريم ها را بردارند و اعتماد بيشتر ما دليل 
بر چشم پوشي از رفتار غيراعتماد ساز امريکايي ها نيست. لاريجاني 
تصريح کرد: زماني که مذاکرات وين به سرانجام رسيد، رئيس جمهور 
و برخي مسئولان کشورمان اعلام کردند که تاجران بروند و ال سي باز 
کنند اما رفتار امريکايي ها نشان داد که آنها به هيچ وجه قابل اعتماد 
نيستند و نبايد با آنها معامله پيش فروش انجام داد بلکه بايد نقطه به 
نقطه حرکت کنيم. وي افزود: بايد بدانيم که چگونه ايراني مي خواهيم؟ 
آيا ايراني که تسليم شود مي خواهيم يا بايد روي پاي خود بايستيم و 
استقلال و هويت خود را حفظ کنيم؟ لاريجاني گفت: اگر ايران اسلامي 
روي پاي خود بايستد و به پيشرفت خود فکر کند امريکا هم مجبور 

است کوتاه بيايد. 
   هيچ انسان با شرافتي از تحريم حمايت نمي کند

وي درباره نقد برجام از دي��دگاه طرفداران و مخالفان آن گفت: ما از 
دولت خود حمايت مي کنيم و آنها صادقان��ه رفتار کردند حتي اگر 
برجام موفق بشود يا نشود باز هم از دولت خود حمايت مي کنيم اما 

اينکه برخي ها مخالفان و منتقدان برجام را مخالفان دولت بدانند، 
اين رفتار درست نيست و نبايد به دام دشمن مبني بر ايجاد شکاف 
با برجام بيفتيم. معاون ق��وه قضائيه در امور بين المل��ل افزود: بايد 
سياسيون در اين زمينه دقيق باشند و اينکه حل همه مشکلات و باغ 
سبز توسعه را به ارتباط با امريکا نسبت دهيم درست نيست و اينکه 
برخي ها مي گويند در دوره تحريم يک قطره نفت هم نمي فروختيم، 
اينطور نبوده است. دبير ستاد حقوق بشر افزود: هيچ کسي از تحريم ها 
حمايت نمي کن��د و اينکه برخي مي گويند منتق��دان برجام دنبال 
برگشت تحريم هستند در شأن يک سياستمدار کارکشته نيست و 
تحريم ها تجاوز به حقوق ملت هاست و هيچ انسان با شرافتي از تحريم 
حمايت نمي کند. لاريجاني گفت: برهان استيصال را در اجراي برجام 

نبايد ترويج کرد که بسيار خطرناک است. 
لاريجاني درباره 100 روز اجراي برجام نيز گفت: انتظار داشتيم وقتي 
تعهد عظيم را انجام داديم طرف هاي مقابل هم اينطور رفتار کنند اما 
آنها همچنان کارشکني مي کنند و دنبال حذف قطره اي تحريم ها در 
مقابل امتيازهاي ديگر هستند و ما صادقانه رفتار کرديم اما آنها اينطور 
نيستند. وي افزود: يک عدم توازن در عمل به برجام ديده مي شود و بايد 
بازنگري کنيم که در خود برجام نيز ساز و کارهاي آن پيش بيني شده 
است و نبايد ايران يکطرفه اين مسير برجام را طي کند و بايد مواظب 

رفتار امريکايي ها باشيم و نبايد در سياه چاله ها بيفتيم.  

امريكايي ها نمي توانن�د 2 ميلي�ارد دلار پول 
جمه�وري اس�امي اي�ران را ک�ه توقي�ف 
کرده ان�د، از کيس�ه مل�ت اي�ران بردارن�د 
و م�ا اي�ن پ�ول را بازپ�س خواهي�م گرف�ت. 
علي اکبر ولايتي، رئيس مرکز تحقيقات استراتژيک 
مجمع تشخيص مصلحت نظام اين مطلب را عصر 
ديروز پس از ديدار با نماينده دبيرکل سازمان ملل 
در امور عراق در جمع خبرنگاران و در پاسخ به سؤال 
خبرنگار ايرنا درباره توقيف 2 ميليارد دلار دارايي 
جمهوري اسلامي ايران توس��ط امريکا بيان کرد. 
وي افزود: جمهوري اسلامي ايران بارها ثابت کرده 
که اجازه نمي دهد هيچ کشوري از جمله امريکا به 

حقوق ملتش تجاوز کند، البته ممکن اس��ت مثل 
آنچه اخيراً اتفاق افتاد مدتي طول بکشد تا حقوق 
خ��ودش را احقاق کن��د. رئيس مرک��ز تحقيقات 
استراتژيک مجمع تشخيص مصلحت نظام گفت: 
همانطور که در م��دت بازگرداندن بي��ش از يک 
ميليارد و 700 ميلي��ون دلار از حقوق حقه ملت 
ايران موفق شديم، در اين زمينه نيز موفق خواهيم 
بود. ولايتي يادآور شد: همچنين در قضيه ايرباس و 
جنايتي که امريکايي ها مرتکب شدند و هواپيماي 
مسافربري ايراني را س��رنگون کردند و نزديک به 
300 نفر از هموطنان ما را مظلومانه به ش��هادت 
رساندند، جمهوري اسلامي ايران توانست آنان را 

در محاکم بين المللي محکوم کن��د. وي ادامه داد: 
راه هاي مشروع کم نيستند که جمهوري اسلامي 
ايران بتواند حقوق تضييع ش��ده خود را احيا کند 
و در اين زمينه از هيچ اقدام��ي دريغ نخواهد کرد.  
ولايتي تأکيد کرد: ما مطمئن هستيم که امريکايي ها 
نمي توانند اين پولي را که توقيف کرده اند از کيسه 
ملت ايران بردارند و ما اين را بازپس خواهيم گرفت. 
رئيس مرکز تحقيقات استراتژيک همچنين درباره 
تحولات اخير عراق و جري��ان مقتدي صدر گفت: 
هر کار غيرقانوني که در هر کشوري انجام شود ما 
مي دانيم که توسط مردم آن کش��ور با آن برخورد 
خواهد ش��د. ولايتي افزود: در کشوري مثل عراق 

که مردمي با سابقه تمدن طولاني دارد و در مقاطع 
مختلف سياسي نشان دادند که مي توانند دشمنان 
خود را از بين ببرند و کشورشان را از مشکلات نجات 
دهند، قطعاً هر گروهي بخواهد کار غيرقانوني بکند 
مي داند که م��ردم عراق در مقابل او مي ايس��تند. 
وي ادامه داد: مردم عراق با ه��ر نوع اخلالگري در 
امنيت خود و حاکميت قانون در اين کشور مقابله 
خواهند کرد. ولايتي ادام��ه داد: بار کج هيچ گاه به 
منزل نخواهد رسيد. البته مردم عراق از رشد و بلوغ 
کافي برخوردارند و خودشان پاس��خ افرادي را که 
مي خواهند از طرق غيرقانوني آرامش شان را به هم 

بزنند، خواهند داد.  

   مهر: امير احمدرضا پوردستان، فرمانده نيروی زمينی ارتش رابطه 
امريکايی ها با ايران را پس از انقلاب، تقابل از نوع براندازی عنوان کرد و 

گفت: آنها با اين حرکت می خواستند ريشه را بزنند.
   فارس: نشست منتخبين مجلس دهم روز شنبه 18 ارديبهشت ماه 
در ساختمان قديم مجلس شورای اسلامی برگزار می شود. اين نشست 
به منظور هماهنگی بيش��تر با منتخبين مجلس دهم در ارتباط با امور 

اداری و اجرايی مجلس برگزار خواهد شد.
   تسنيم: محمد خوش چهره، استاد دانشگاه تهران: برخی مسئولان 

منافقانه با اقتصاد مقاومتی مخالفت دارند.

سردار نقدي در جمع معلمان بسيجي:
غارت 2 ميلياردي نتيجه رو دادن به امريكاست

اي�ن چي�ز کم�ي نيس�ت ک�ه ب�ا اي�ن هم�ه م�دارا، نرم�ش، 
تواف�ق و ق�رارداد، امري�كا ب�ه بهان�ه حادث�ه اي در 33 س�ال 
گذش�ته 2 ميلي�ارد دلار از ام�وال مل�ت اي�ران را غ�ارت کن�د. 
به گزارش فارس، س��ردار محمدرضا نقدي، رئيس س��ازمان بس��يج 
مس��تضعفين در جمع معلمان و فرهنگيان بس��يجي سراس��ر کشور 
در اردوگاه ش��هيد باهنر تهران با تبريک روز معل��م و تأکيد بر جايگاه 
ارزشمند معلمي در جامعه گفت: معلم باغبان عشق، مودت و محبت 
است. او آگاهي و دانش و معرفت را رشد مي دهد و خداي متعال خود 
را به معلمي توصيف کرده و پيامبر برگزي��ده و اولياي الهي را معلمان 

بشريت معرفي کرده است. 
نقدي، مقام و منزلت اجتماعي معلمان را بالاتر از تمامي مشاغل دانست 
و اظهار داشت: شهيد مطهري که به گردن همه ملت ايران و امت اسلام 
حق دارد به دست ش��قاوت امريکايي به شهادت رس��يد. فرقان که با 
سفارت امريکا ارتباط داشت شهيد مطهري، شهيد قرني و شهيد عراقي 

را به شهادت رساند.
 وي افزود: گروه فرقان گروهي تروريس��تي بود که اسناد همکاري اش 
با سفارت امريکا کشف و منتشر شد. وي با تأکيد بر اينکه امريکا براي 
جنايت علي��ه ملت ما از هي��چ کاري فرو گذار نکرده اس��ت، ادامه داد: 
کودتاهاي نظامي، گروه هاي تروريستي، شورش هاي قومي و قبيله اي، 
جنگ تحميلي، تحريم هاي سياسي و اقتصادي و جنگ فرهنگي همه 

و همه سياهه جنايات امريکا عليه ملت ايران است. 
نقدي در بخش ديگري از سخنان خود با بيان قصه قرآني حضرت موسي 
و فرعون ادامه داد: آنچنان که در قرآن مي خوانيم فرعون بارها شکست 
خورد و هربار نيز از شکست خود عبرت نگرفت تا آنجا که در آستانه غرق 
شدن در رود نيل به شکس��ت خود اعتراف کرد که ديگر براي او ثمري 
نداشت و طبق فرمايش قرآن نابود شد. وي ظلم و جهل امريکا را مشابه 
فرعون دانست و گفت: امريکا نيز از هر بار شکست از ملت ايران درس 
عبرت نگرفته و همچنان فکر مي کند با تغيير روش مي تواند به هدف 
شوم خود دست پيدا کند. وي افزود: انقلاب ما براي خدا بود و خداوند 
پشتيبان اين انقلاب است، همين است که نقشه هاي امريکا يکي پس 

از ديگري نقش بر آب مي شود. 
رئيس سازمان بسيج مستضعفين با تأکيد بر اينکه وقتي با خدا هستي 
از هيچ چيز نبايد ترسيد، گفت: مي توانيم اين جنايتکار بي حد و مرز را از 
بين ببريم، بايد در ملت ايران اين حس تقويت شود. کليد حل مشکلات 
کشور باور اين است که مي توانيم امريکا را شکست بدهيم. وي افزود: 
بعضي ها مي خواهند القا کنند که قدرت امريکا هميشگي است و هيچ 
زوال ندارد و زندگي امن، مرفه و سعادتمند در گرو سازش با امريکاست. 
در حالي که اينطور نيس��ت. نقدي به دزدي اخير امريکا از اموال ملت 
ايران اش��اره کرد و گفت: اين چيز کمي نيس��ت که با اين همه مدارا، 
نرمش توافق و قرارداد، امريکا به بهانه حادثه اي در 33 سال گذشته 2 
ميليارد دلار از اموال ملت ايران را غارت کند. وي در پايان گفت: چطور 
در 33 سال گذشته چنين جرئتي نداش��ت؛ دليل آن اين است که به 
آنها رو داده شد و اگر همچنان کوتاه بياييم نظير اين چپاول گري ادامه 

پيدا خواهد کرد. 
 

   خبر

     خبر

رابطه اي كه هست، سفارتخانه اي كه نيست!
ما با امريکايي ها در اين روزهاي پسابرجامي چقدر مي توانيم خوب 
باش��يم؟ چقدر مي تواند روابط برادرانه و دوستانه پيش برود؟ لابد 
الان تعجب کرده اي��د؛ ايران و امريکا و روابط دوس��تانه و برادرانه؟ 
تعجب آور و حتي خنده دار اس��ت، اما همين اتف��اق دارد مي افتد؛ 
روابط دوستانه و برادرانه بي حضور سفارتخانه ها و بي وجود روابط 

رسمي ديپلماتيک. 
رئيس کل بان��ک مرکزي ايران ب��ه ديدار وزير خزان��ه داري امريکا 
مي رود و گفت و گوهايي پشت درهاي بسته انجام مي شود. روزهاي 
بعدش، وزراي خارجه ايران و امريکا با هم ديدار دارند و گفته مي شود 
صحبت پيرامون برجام و اجراي آن است و در ميان کارشکني هاي 
امريکايي ها در مس��ير اجراي برجام، در عکس ه��اي يادگاري پس 
از اين ديدار، نکت��ه عجيبي ديده مي ش��ود؛ ظري��ف مقابل پرچم 
امريکا مي ايستد و جان کري مقابل پرچم ايران؛ اين رفتار در عرف 
ديپلماتيک يعني ما با هم خيلي کشور دوس��ت و برادر هستيم! ما 
قبل تر براي تبادل برخي زندانيان امنيتي هم مذاکره کرده ايم، پس 
از تبادل جيسون رضائيان و زنداني هايي ديگر با افرادي در امريکا، 
جان کري اعلام ک��رد که »تبادل زندانيان پس از حدود يک س��ال 
مذاکرات پنهاني انجام شد...« شش نماينده مجلس امريکا هم پيشتر 
با نماينده ايران در سازمان ملل ديداري محرمانه داشتند؛ ظريف هم 
با نمايندگاني از مجلس امريکا ديدار کرده است و... ديدارها برقرار 

است و روابط برقرار نيست؟! 
يک روز پياده روي اتفاقي، يک روز سر زدن ناگاه وزير خارجه امريکا به 
محل اقامت هيئت ايراني براي تسليت به برادر رئيس جمهور به علت 
فوت مادر، يک روز ديپلماسي نشان دادن عکس نوه هاي معاونين به 
يکديگر و البته کاملًا اتفاق��ي، روز ديگر معاون وزير در آغوش همتاي 
امريکايي اش اس��ت و يک روز هم وزير خارجه کاملًا اتفاقي در مسير 
رئيس جمهور امريکا قرار مي گيرد و دست مي دهند و... در مدل پلکاني 
و محافظه کاري رندانه اي که دولت يازدهم براي عادي سازي روابط با 
ايالات متحده تعريف کرده، کاملًا ناگهاني حتي صحبت تلفني رؤساي 
جمهور دو کشور هم اتفاق مي افتد. يک ديپلماسي اتفاقي پيش مي رود 
و روابط ايران و امريکا را عادي سازي مي کند، بي آنکه هزينه شکستن 

تابوي بازگشايي سفارت را بدهد. 
روزي که پاي وزير خارجه ايران به قدم زني با وزير خارجه امريکا باز شد، 
اعتراض هايي در داخل ايران بلند شد؛ معترضاني که نه مخالف تعامل 
با دنيا بودند و نه از حل پرونده هسته اي ايران ناراضي؛ بلکه مي ديدند 
مذاکرات هس��ته اي ميان ايران و 1+5 بهانه اي شده تا تابوي رابطه با 
امريکا بشکند. مي ديدند دانش هسته اي ايران ابزار عادي سازي رابطه 
با دولتي قرار گرفته که از نگاه رهبران انقلاب اس��لامي 57، شيطان 
بزرگ اس��ت و از نگاه هر بيننده بي طرفي هم دشمني اش با ايراني ها 
عيان و بي نياز از استدلال است. مش��کل از پياده روي نبود؛ مشکل از 
پي ريزي برقراري يک ارتباط بود که ذوق آن در دو طرف ديده مي شد 
و در نهايت به جايي رسيد که اکنون مي شود مدعي شد ايران و امريکا 
گرچه حس��ب آنچه در عرف و قوانين بين المل��ل ارتباط ديپلماتيک 
ناميده مي شود، در قطع ارتباط هستند، اما در واقع رابطه از کانال هاي 
ديگري جز سفارتخانه هاي تعطيل شده، در جريان است. شايد کلام 
جان کربي، س��خنگوي وزارت امور خارجه امريکا تصوير واقعي تري 
ارائه داده باشد: »ما با ايران روابط ديپلماتيک نداريم و فعلًا تنها کانال 
ارتباط ما، کانال دو وزير خارجه اس��ت که کارآمدترين کانال موجود 
اس��ت...« جرياني که در واقع امر فراتر از کانال س��فارتخانه ها پيش 
مي رود و بعيد نيست کم کم به آنجايي برسد که گفته شود »وقتي ما با 
هم اين همه خوب هستيم، چرا سفارتخانه نداشته باشيم؟!« يحتمل 
برخي با خود مي انديشند اگر يک دوراني کم کم آنقدر روابط بد شده 
که به تعطيلي سفارتخانه ها و قطع روابط انجاميده، چرا امروز دوراني 
را نسازيم که کم کم آنقدر روابط خوب)خوب؟!( شود که به بازگشايي 
س��فارتخانه ها و برقراري روابط بينجامد؟ دولت ترجيح داده ترتيب 
مسير را از »بازگش��ايي س��فارت و ايجاد ارتباط« به »ايجاد ارتباط و 

بازگشايي سفارت« تغيير دهد. 
 

انتخابات مجلس شوراي اسامي پس از فراز و 
نش�يب هاي فراوان به پايان رسيد و حالا زمان 
ايجاد جبهه بندي هاي سياسي براي تقسيم غنائم 
سياسي است. حضور   اصاح طلبان و همچنين 
طرفداران دولت در مجلس ش�وراي اس�امي 
امري بود که چندان نيز عجيب به نظر نمي رسيد. 
رأي به دولت يازدهم نشان داد که به احتمال زياد 
دولت روحاني و اصلاح طلبان نيز نمايندگان خود 
را در مجلس زياد کنند. با اين ح��ال در اين دوره از 
انتخابات با توجه به ورود جدي افراد مس��تقل به 
عرصه رقابت ها و کس��ب دهها کرسي توسط آنان 
مرز بين دو جناح تا حدودي شکسته است و همين 
مسئله سبب ارائه آمار متفاوتي از سوي رسانه هاي 

گوناگون شد. 
با تمام اين تفاصيل حالا بايد انتخاب هاي اساسي و 
حساس در مجلس شوراي اسلامي صورت بگيرد. 
انتخابي که مي تواند در دوره رياست جمهوري سال 
96 نيز به شدت تأثيرگذار باشد. طبيعي است که 
انتخاب رئيس  مجلس شوراي اسلامي پيش از آغاز 
مجلس و در لابي هاي پشت پرده نهايي خواهد شد. 
در اين مي��ان اصلاح طلبان با کار س��ختي روبه رو 
هستند. از يک سو گذشتن از رياست عارف بر مجلس 
شوراي اسلامي عملاً پشت پا زدن به تمام تبليغات 
گذشته است و از سوي ديگر عارف نيز عملاً ظرفيت 

لازم براي رياست مجلس را در اختيار ندارد. 
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شايد نکته اول در اين باره رابطه دولت با عارف باشد. 
نمي توان از نقش دولت در انتخاب رئيس مجلس 
گذشت و اين مسئله کمي رياست عارف بر مجلس 

يازدهم را غيرقابل باور مي کند. 
از همان روزي که معلوم شد عارف در دولت يازدهم 
نه معاون اول مي  ش��ود و نه وزير و پس از روزي که 

عارف پيشنهاد هاشمي براي پذيرفتن رياست مرکز 
تحقيقات استراتژيک مجمع را هم رد کرد، همه چيز 
مسلم شد که قصد او شرکت در انتخابات مجلس 
دهم است، اما چند نکته اساسي درباره ورود عارف به 

انتخابات مجلس دهم وجود دارد. 
 نکته اول اينک��ه به نظر مي رس��د که ع��ارف در 
انتخابات رياست جمهوري از خاتمي و هاشمي به 
خاطر حمايت ش��ان از روحاني دلگير شد و پس از 
انتخابات گلايه  هايي را نسبت به کميته هفت نفره 

اصلاح طلبان و خاتمي مطرح کرد.
نکته دوم اينکه عارف با نپذيرفتن هيچ سمتي در 
دولت و برخ��ي گلايه ها از دول��ت روحاني، رابطه 
خوبي با دولت فعلي ن��دارد و حتي در مصاحبه  اي 
اعلام کرد که با وزير اقتصاد که قبلًا عضو ستاد وي 
بوده شش ماه است که هيچ ملاقاتي نداشته است. 
عارف در اين باره گفته اس��ت: »يک��ي از وزرا عضو 
ستاد ما بودند، منتها در مدت زماني که ايشان وزير 
شدند، من تنها يک ملاقات در شهريور ماه در دفترم 
با ايشان داشتم و ديگر هم هيچ ارتباطي- نه تلفني 
و نه حضوري- با ايشان نداشتم. مطرح شده است 
که ايشان ديدگاه هاي ما را در دولت طرح مي  کند. 
بايد بگويم چنين نيست و نبايد هم باشد. وزير بايد 
ديدگاه خودش را مطرح کند، زيرا در قبال دولت و 
رئيس جمهور متعهد است نه هيچ کس ديگر. من از 

شهريورماه تاکنون با ايشان ملاقاتي نداشتم.«
اين اختلافات نيز نشان مي  دهد که دولت با عارف 
رابطه نزديکي ندارد و به دنبال گزينه هاي ديگري 
براي رياست مجلس اس��ت. البته روشن است که 
لاريجاني گزينه اي بهتر نس��بت به عارف است و 
شايد هنوز دين تصويب 15 دقيقه اي برجام بر دوش 
روحاني سنگيني مي کند و روحاني بايد بتواند آن را 

به بهترين شکل ممکن جواب دهد. 

    عارف اصاح طلب بدلي 
مش��کل ديگر عارف در اينجاست که حتي برخي 
از اصلاح طلبان نيز دل  خوش��ي از ع��ارف ندارند. 
واقعيت صحنه سياس��ي امروز آن چيزي نيست 
که شخصيت ها و رس��انه هاي اصلاح طلب وانمود 
مي کنن��د چراکه تا چند هفته قب��ل اين جماعت 
شخصيت هايي نظير محمدرضا عارف را اصلاح طلب  
بدل��ي مي دانس��تند که رويک��رد و مواضع ش��ان 
کمترين شباهتی با اهداف و خواسته هاي رهبران 
تجديدنظرطلب ندارد. خردادماه سال گذشته بود 
که همين روزنامه آرمان در يکي از مطالب خود با 
عنوان »مراقب اصلاح طلبان بدلي باشيد« به مانند 
س��اير همفکران خود تلاش کرد برخ��ي از افراد و 
گروه هاي مس��تقل را که با تندروي و افراطي  گري 
رابطه مناسبي ندارند تخريب و از ورود آنها به عرصه 
انتخابات جلوگيري کند. در بخشي از اين مطلب 
آمده بود: »در چني��ن فضايي اقليتي که طي چند 
سال سکوت اصلاحات براي خود جايگاهي به اين 
عنوان تعريف کرده بودند، اکنون به دنبال تصاحب 
اکثريت کرسي هاي انتخاباتي هستند و مشخص 
نيست بر چه اساس خود را بيش��تر از تشکل هاي 
اصيل جريان اصلاحات ذي نفع مي دانند. تقسيم 
اصلاح طلبان به دو طي��ف اصلي- بدلي ناخودآگاه 
بيانيه حزب منحله مشارکت را در آستانه انتخابات 
92 - که اول بار در بي بي سي منتشر شد - تداعي 
مي کند، اعضاي اين ح��زب در آن مقطع زماني به 
دليل حمايت محمدرضا عارف از فلسطين و لبنان 
وي را »اصلاح طل��ب بدلي« خواندند و به ش��دت 
به سخنان وي واکنش منفي نش��ان دادند. به باور 
تندرو هاي جريان تجديدنظرطلب سخنان عارف، 
خواسته يا ناخواس��ته، ش��عار »نه غزه، نه لبنان« 
جريان فتن��ه را رد و موضع تهاجم��ي اين جريان 

نس��بت به حاکميت را تعديل مي کرد. در مقطعي 
ديگر افراطيون جناح مدعي اصلاح طلبي، مسعود 
پزشکيان که تصور مي کردند قصد حضور در عرصه 
انتخابات را دارد، تخريب کردند و وي را اصلاح طلب 

بدلي نام گذاشتند. 
حالا به اين ترتيب با رياست عارف بر مجلس شوراي 
اس��لامي عملًا عارف به عنوان ي��ک اصلاح طلب 
تمام عيار به رس��ميت شناخته مي ش��ود و حتي 

مي تواند زعامت اين جريان را برعهده بگيرد. 
    رياست عارف هدف يا وسيله

با اين حال طي چند روز اخير و به خصوص پس از 
دور دوم انتخابات مجل��س تلاش هاي جديدي از 
سوي اصلاح طلبان براي جايگزيني عارف به جاي 
لاريجاني صورت گرفته است. از جمله اين مسائل 
مي توان به انتشار خبري اش��اره کرد که از امضاي 
ميثاق نامه اي براي رأي به ع��ارف خبر مي داد. در 
اين ميان کاظم جلالي در گفت وگو با تس��نيم در 
پاسخ به سؤالي درباره اخبار منتشر شده مبني بر 
امضاي ميثاق نامه بين 30 منتخب ليست اميد براي 
حمايت از رياست عارف، با ابراز بي اطلاعي از وجود 
چنين ميثاق  نامه اي، گفت: ميثاق نامه اي را تاکنون 
نديده ام و کسي هم از ما امضايي نخواسته و من هم 
هيچ چيزي را امضا نکردم. وي درباره تعيين رياست 
مجلس در فراکسيون اميد يا رهروان ولايت، افزود: 
رياست مجلس را کل نمايندگان تعيين مي کنند، اما 
بايد به يک فرآيند عاقلانه اي که شکاف ايجاد نکند، 
رسيد. به نظرم نمايندگان مجلس بايد هيئت رئيسه 
را به س��مت همکاري جهت حل مشکلات مردم 
ببرند. جلال��ي تصريح کرد: برخ��ي از نمايندگان 
هنوز ش��ناخت کامل و کافي براي تعيين مس��ير 
فراکسيون و آينده کاري مجلس ندارند، لذا بايد اين 
مسائل)رياست مجلس( را به بعد از هشتم  خرداد 
محول کرد. محم��ود صادقي، ديگر منتخب مردم 
تهران در مجلس دهم در پاس��خ به سؤالي درباره 
اينکه گفته مي ش��ود محمدرضا تابش در حمايت 
از رياس��ت عارف در مجلس دهم 150 امضا جمع 
کرده است، گفت: اگر قرار به امضاي نامه اي يا از اين 
قبيل موارد بود اعضاي ليست اميد در اولويت بودند 
و تاکنون اين اتفاق نيفتاده و اعضا ليست يا نامه اي در 
جهت حمايت از عارف براي تصدي رياست مجلس 

امضا نکرده اند. 
به اين ترتيب به نظر مي رس��د که انتش��ار چنين 
اخباري با يک هدف انجام مي شود. لاريجاني براي 
دريافت رأي اصلاح طلبان بايد امتيازهاي بيشتري 
به آنان بدهد؛ مس��ئله اي که بارها و بارها از سوي 
برخي رسانه هاي اصلاح طلب اعلام شد. لاريجاني 
کسي است که مي تواند برخي از مشکلات آنان را 
با حاکميت حل کند و اين مسئله اي است که عارف 

توان آن را ندارد. 
نکته اصلي اينجاست که بايد فرجام اين مسئله را در 
روزهاي آينده مشاهده کرد. آيا لاريجاني مي تواند 
با اصلاح طلبان به توافق برسد يا اينکه نبرد عارف 
و لاريجاني به نقطه حساس خود مي رسد. هدف يا 
وسيله مقوله حساسي است که براي رياست عارف 
در مجلس شوراي اسلامي مقابل روي اصلاح طلبان 

قرار گرفته است. 
پاس��خ اين س��ؤال به طور حتم در روزهاي آينده 

مشخص مي شود.  

 مهدی پورصفا
    گزارش

اصاح طلبان دنبال باج گيری از رئيس مجلس هستند 


